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[Niels Andersen.] 
nedsættelse af de kommunale indkomst- 
skatter. Vi anser det for en heldig udvik- 
ling. Men det, jeg er forbavset over at det 
ærede medlem som ordfører for venstre går 
med til, er dette, at grundejerne skal have 
en større andel i den stigning, der skal ske, 
end grundejerne selv har ønske om. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslagenes overgang til anden behand- 
ling 
vedtoges uden afstemning. 

Poul Hansen (Svendborg): Jeg foreslår, at 
de 5 lovforslag henvises til et udvalg på 21 
medlemmer. 

Uden forhandling eller afstemning 
vedtoges dette forslag. 

Formanden: Der er ikke mere på dags- 
ordenen. 

I skrivelse af dags dato meddeler bolig- 
ministeren, at han ønsker her i tinget skrift- 
ligt at fremsætte: 

Forslag til lov om afvikling af statens 
garanti for renten af de af husmandskrredit- 
f01'eningerne og Sønderjyllands Kreditfor- 
ening udstedte kasseobligationer. 

Skriftlig fremsættelse af lovforslag. 

Boligministeren (Bundvad): Jeg skal her- 
med tillade mig for det høje ting at frem- 
sætte forslag til lov om afvikling af statens 
garanti for renten af de af husmandslcredit- 
foreningerne og Sønderjyllands Kreditforening 
udstedte kasseobligationer. 

Statens garanti for renten af husmands- 
kreditforeningernes kasseobligationer har 
oprindelig hjemmel i kreditforeningslovens 
§ 30, stk. 2, der omhandler obligationer til 
en rente af 4 pct. Senere er garantien ved 
midlertidige love udvidet til at omfatte 
obligationer til en rentefod af 41/2, 5 og 6 
pct. Medens garantien for de lavere forren- 
tede obligationer og for 6 pct.s obligatio- 
nerne gælder uden tidsbegrænsning, udløber 
loven om garanti for 41/2 og 5 pct.s obli- 
gationerne med udgangen af december ter- 
min 1958. Det er derfor nødvendigt nu at 

tage stilling til, hvorvidt garantien skal 
forlænges. Ved flere lejligheder, bl. a. ved 
forhandlingerne om lov nr. 84 af 29. marts 
1956 om garantien for 6 pct.s obligationerne, 
har der været rejst spørgsmål om beretti- 
gelsen i fortsat at opretholde garantiord- 
ningen. Jeg henviser herom til Folketings- 
tidende for 1955-56, sp. 3222, 3225 og 3984. 

Som forudsat ved fremsættelsen af for- 
slag om forlængelse af garantien for 41/2 
og 5 pct.s obligationerne i 1 år fra 1957 til 
1958 har der været forhandlet med hus- 
mandskreditforeningerne om en afvikling af 
statsgarantien. Forhandlingerne har omfat- 
tet ikke blot garantien for 41/2 og 5 pct.s 
obligationerne, men samtlige husmandskre- 
ditforeningernes afdelinger, også de lavt 
forrentede. Selv om forholdene for Sønder- 
jyllands Kreditforening, der også nyder 
statsgaranti for en del seriers vedkommende, 
ikke er helt tilsvarende, har man inddraget 
denne forening i drøftelserne med henblik 
på også at afvikle denne garantiordning. 

Såvel husmandskreditforeningerne som 
Sønderjyllands Kreditforening har erklæret 
sig indforstået med en afvikling af garan- 
tiordningen over en periode på 4-5 år. Jeg 
finder det rimeligt, at man ikke fratager 
foreningerne garantien straks, men giver 
dem lejlighed til at forberede oprettelsen 
af nye serier til afløsning af de bestående, 
ligesom jeg mener, at det er af betydning, 
at de nu åbne afdelinger ikke lukkes for 
tidligt, så de bliver af en for ringe størrelse. 

Husmandskreditforeningerne har i forbin- 
delse med drøftelserne om en afvikling af 
garantiordningen fremsat ønske om en re- 
gulering af de for husmandskred itforenin- 
gernes udlån gældende lånegrænser. Rege- 
ringen har erklæret sig rede til at forhandle 
herom. 

Sønderjyllands Kreditforening har under- 
streget, at begrundelsen for, at staten i sin 
tid trådte til med garanti for de 45-årige 
serier, var overgangsvanskelighederne i 
Sønderjylland efter genforeningen. Forenin- 
gens ledelse har ment at burde tage et for- 
behold for det tilfælde, at forholdene i lands- 
delen på ny skulle gøre det påkrævet at 
søge statens støtte. 

Jeg skal i øvrigt henvise til bemærknin- 
gerne til lovforslaget og anbefale forslaget 
til tingets hurtige og velvillige behandling. 



Folketingets forhandlinger. (39) 
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Formanden: Folketingets næste møde af- 
holdes i morgen, torsdag den 30. oktober, 
kl. 13 med følgende dagsorden: 

1) Valg af 21 medlemmer til et udvalg an- 
gående: 

Forslag til lov om leje, 

forslag til lov om boligbyggeri, 

forslag til lov om ekstraordinær grund- 
skyld og ejendomsskyld til kommunen, 

forslag til lov om ændring af lov om 
kommunale ejendomsskatter m. v. 

og 

forslag til lov om ændring i lov om folke- 
forsikring. (Om personlige tillæg til in- 
valide- og folkepensionister m. v.). 

2) Første behandling af: 

Forslag til lov om forsikringsvirksomhed. 

3) Første behandling af: 

Forslag til lov om visse finansieringsin- 
stitutter. 

4) Første behandling af: 

Forslag til lov om ændringer i fondsbørs- 
loven. 

5) Første behandling af: 

Forslag til lov om ind- og udførsel af fisk. 

Mødet hævet kl. 1655. 

11. møde.  

Torsdag den 30. oktober kl. 13. 

Formanden: Medlemmer af folketinget 
Henry Christensen, Damsgaard, Erik Erik- 
sen, Fanger, From, Gottschalck-Hansen, 
Hvidberg, Jørgen Jørgensen (Ullerup), Ole 
Bjørn Kraft, Axel Kristensen, Thorkil Kri- 
stensen, Poul Møller, Sønderup, Erna Søren- 
sen, Poul Sørensen, Thestrup og Øllgaard 
har meddelt mig, at de ønsker her i tinget til 
undervisningsministeren at stille følgende 
forespørgsel: 

홢Vil undervisningsministeren nærmere 
redegøre for, hvorfor han har modsat sig 
at følge den i finansudvalget fremsatte 
opfordring til gennem egentlige lovforslag 
at forelægge de betydelige bevillingsan- 
dragender til udbygning af videnskabelige 
institutioner fremfor at skaffe sig hjem- 
mel på tillægsbevillingsloven?" 

Medlem af folketinget Johs. E. Larsen har 
meddelt mig, at han ønsker til indenrigs- 
ministeren at stille følgende spørgsmål: 

홢Vil indenrigsministeren udtale sig om 
muligheden for, at gennemførelsen af kon- 
trollen med avancen på medicin fremskyn- 
des, så nye mediciner og præparater kun 
påføres en avance, der må anses for rime- 
l ige  
Spørgsmålet vil blive optaget på dags- 

ordenen for tingets førstkommende spørge- 
tid. 

Den første sag på dagsordenen var: 

Valg af 21 medlemmer til et udvalg angå- 
ende: 

Forslag til lov om leje, 
forslag til lov om boligbyggeri, 
forslag til lov om ekstraordinær grundskyld 

og ejendomsskyld til kommunen, 
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